

# Pašnodarbinātā VSAOI – problēmas un iespējamie risinājumi

*LLKC konference  
“Grāmatvedība 2022 – no nodokļiem līdz digitalizācijai”  
9.11.2021.*

**Inguna Leibus**

LLU Ekonomikas un sabiedrības attīstības fakultāte  
Finanšu un grāmatvedības institūts  
e-pasts: [inguna.leibus@llu.lv](mailto:inguna.leibus@llu.lv)

# Saturs

- Minimālās obligātās iemaksas
- Pašnodarbināto lauksaimnieku iemaksu aprēķins 2021. un 2022.gadā

## Avoti:

- 1) Likums «Par valsts sociālo apdrošināšanu»
- 2) *Grozījumi likumā «Par valsts sociālo apdrošināšanu» - iesniegti Saeimā 10.09.2021.,
  - uz 2.lasījumu priekšlikumi līdz 21.10.2021. – spēkā 1.01.2022.*
- 3) *Grozījumi likumā «Par valsts sociālo apdrošināšanu» - iesniegti Saeimā 8.10.2021.,  
steidzami*
  - 2.lasījumā plānots skatīt 15.11.2021. – spēkā 1.01.2022.

# Pašnodarbinātais

*Likums «Par valsts sociālo apdrošināšanu» 1.p. 3.p.*

- persona, kuras pastāvīgā dzīvesvieta ir LR un kura saņem autoratlīdzību,
- zvērināts notārs,
- zvērināts advokāts,
- zvērināts revidents,
- prakses ārsts, prakses farmaceits, prakses veterinārārsts, prakses optometrists,
- cita fiziskā persona, kuras pastāvīgā dzīvesvieta ir LR un kura **reģistrējusies kā saimnieciskajā darbībā gūtā ienākuma nodokļa maksātāja**,
- **zemnieku (zvejnieku) saimniecības īpašnieks, kas, nebūdams darba tiesiskajās attiecībās ar savas saimniecības pārvaldes institūciju**, veic šīs saimniecības vadības funkciju, ja šajā saimniecībā nav iecelts (ievēlēts) pārvaldnieks (direktors),
- persona, kuras pastāvīgā dzīvesvieta LR, kuras darbu apmaksā no LR-kai piešķirtajiem ārvalstu tehniskās palīdzības vai starptautisko finanšu institūciju aizdevuma līdzekļiem,
- zvērināts tiesu izpildītājs,
- individuālais komersants,
- **mikrouzņēmumu nodokļa (MUN) maksātājs (no 1.01.2021.).**

# Sociālās apdrošināšanas veidi un likmes 2021.g.,%

MK 17.12.2020. noteikumi Nr.786

| Sociālās apdrošināšanas veidi            | Darba ņēmēji       |                 |                          | Pašnodarbinātie |                 |                               |
|------------------------------------------|--------------------|-----------------|--------------------------|-----------------|-----------------|-------------------------------|
|                                          | vispārējā gadījumā | pensijas vecumā | izdienas pensijas vecumā | līdz pensijai   | pensijas vecumā | nekust. īpaš. apsaimniekotājs |
| 1. pensiju                               | 23,91              | 23,91           | 23,91                    | 23,91           | 23,91           | 23,91                         |
| 2. maternitātes un slimību               | 3,47               | 3,29            | 3,29                     | 3,32            | 3,29            | -                             |
| 3. invaliditātes                         | 2,29               | -               | 1,68                     | 1,68            | -               | 1,68                          |
| 4. bezdarba                              | 1,60               | -               | -                        | -               | -               | -                             |
| 5. nelaimes gadījumi darbā, arodslimības | 0,66               | 0,66            | 0,66                     | -               | -               | -                             |
| 6. vecāku apdrošināšana                  | 1,16               | 1,16            | 1,16                     | 1,16            | 1,16            | -                             |
| 7. veselības apdrošināšana (no 2018.g.)  | 1,00               | 1,00            | 1,00                     | 1,00            | 1,00            | 1,00                          |
| <b>Likme kopā</b>                        | <b>34,09</b>       | <b>30,02</b>    | <b>31,70</b>             | <b>31,07</b>    | <b>29,36</b>    | <b>26,59</b>                  |
| <i>t.sk. darba ņēmējs</i>                | 10,5               | 9,25            | 9,76                     |                 |                 |                               |
| <i>darba devējs</i>                      | 23,59              | 20,77           | 21,94                    |                 |                 |                               |

# Minimālais obligāto iemaksu objekts

*Likums «Par valsts sociālo apdrošināšanu» 20.<sup>4</sup> p. - spēkā no 1.07.2021.*

Objekts **ceturksnī** ir 3 MK noteiktās minimālās mēneša darba algas (**1500 €**).

- Ja persona ir darba ņēmēja pie vairākiem darba devējiem vai vienlaikus darba ņēmēja un pašnodarbinātā, - **objektus summē**.
- Ja objekts ceturksnī ir mazāks – **darba devējs piemaksā no saviem līdzekļiem**.
- **Darba devējs** minimālās obligātās iemaksas veic **proporcionāli deklarētajam** obligāto iemaksu objektam (ja persona ir darba ņēmēja pie vairākiem darba devējiem) un tām **kalendāra dienām**, kurās persona ir darba ņēmēja.
- Pašnodarbinātais minimālās obligātās iemaksas veic proporcionāli obligāto iemaksu objektam.
- Pašnodarbinātais, kurš maksā mikrouzņēmumu nodokli, proporcionāli reģistrētajam apgrozījumam atbilstoši pašnodarbinātā likmei

Darba devējs - ... kas pats nodarbina darba ņēmēju vai apmaksā darba ņēmēja darbu (*VSA likuma 1.p.*)

## Minimālās obligātās iemaksas neveic par:

- 1) **notiesāto**, kas tiek nodarbināts brīvības atņemšanas soda izciešanas laikā;
- 2) tiesības saņemt **valsts vecuma pensiju**, vai piešķirta valsts vecuma pensija (t.sk. **priekšlaicīgi**);
- 3) ar **I un II grupas invaliditāti**;
- 4) pašas vai laulātā algas nodokļu grāmatiņā **bērns, kas nav sasniedzis 3 gadu vecumu**;
- 5) -"- trīs vai vairāk **bērni līdz 18 gadu vec. vai līdz 24 gadu vec.**, no kuriem vismaz 1 ir jaunāks par 7 gadiem, kamēr bērns turpina ... izglītības iegūšanu;
- 6) -"- nepilngadīgs **bērns, - ar invaliditāti**;
- 7) **līdz 24 gadu vecumam, ja mācās** vispārējās, profesionālās, augstākās (pilna laika) vai speciālās izglītības iestādē, izņemot laiku, kad ... pārtraukusi mācības;
- 8) nodarbina darba devējs, kas ir **Sociālo pakalpojumu sniedzēju** reģistrā;
- 9) pakļauta sociālās atstumtības riskam un kuru nodarbina darba devējs, kam piešķirts **sociālā uzņēmuma statuss**;
- 10) sniedz valsts finansētu **pavadoņa vai asistenta pakalpojumu** vai pašvaldības finansētu aprūpes pakalpojumu bērnam līdz 18 gadu vecumam, ...;
- 11) laiku, kurā **pašnodarbinātajam ir pārtraukta saimnieciskā darbība**.

*(6) Nepiemēro - sezonas laukstrādnieku ienākuma nodokļa maksātājam, iekšzemes darba ņēmējam pie darba devēja ārvalstnieka, ārvalstu darba ņēmējam pie darba devēja ārvalstnieka*

## Minimālo iemaksu objektu nepiemēro par kalendāra dienām, kurās:

- atrodas atvaļinājumā bez darba algas saglabāšanas (*Ziņas par darba ņēmējiem*, kods 50, 51),
- bērna kopšanas atvaļinājumā (40, 41),
- bērna tēvam ir piešķirts atvaļinājums sakarā ar bērna piedzimšanu,
- aprūpē un uzraudzībā pirms adopcijas apstiprināšanas tiesā ar bāriņtiesas lēmumu nodots aprūpējamais bērns,
- pārejošas darbnespējas, grūtniecības un dzemdību atvaļinājuma kalendāra dienām, par kurām maksātājam ir izsniegta darbnespējas lapa.

# Minimālo VSAOI maksāšana

*Likums «Par valsts sociālo apdrošināšanu» 20.<sup>4</sup> p., pārejas noteikumu 90.p.*

- **Valsts sociālās apdrošināšanas aģentūra (VSAA)** 3 mēnešu laikā pēc ceturkšņa beigām **aprēķina** minimālās VSAOI, kas papildus jāveic darba devējam un pašnodarbinātajam,
- līdz trešā mēneša 20. datumam **paziņo VID-am**.
- **VID 1 darbdienu laikā informē darba devēju un pašnodarbināto** EDS.
- **Darba devējam** ir pienākums līdz trešā mēneša 23. datumam no paziņojuma saņemšanas dienas veikt iemaksas.
- **Pašnodarbinātajam** ir tiesības līdz trešā mēneša 23. datumam no paziņojuma saņemšanas dienas veikt iemaksu **avansa maksājumu**.
- **VSAA 3 mēnešu laikā pēc kalendāra gada beigām veic minimālo iemaksu pārrēķinu un informē VID par darba devēja un pašnodarbinātā pārmaksātajām iemaksām.**

*Pārejas noteikumu 90.p.* **Pašnodarbinātajam ir pienākums** līdz trešā mēneša 23.datumam\* no paziņojuma saņemšanas dienas veikt minimālās obligātās iemaksas par iepriekšējo kalendāra gadu.

\* 2022.gada 23.jūnijs

# Minimālās iemaksas pašnodarbinātajiem 2021.gada 2.pusgadā *Likuma pārejas noteikumi – spēkā 1.07.-31.12.2021.*

82.p. Ja iemaksu objekts < minimālo objektu → jāmaksā 10% no starpības līdz minimālajam (autoram, pašnodarbinātajam, MUN maksātājam).

86.p. **Ja pašnodarbinātais, kurš nav vienlaikus darba ņēmējs, prognozē**, ka viņa ienākums < minimālo ceturksnī, **iesniedz VID apliecinājumu** par nākamā ceturkšņa plānotajiem ienākumiem līdz:

- 1) 15.07.2021. par 3.ceturksni;
- 2) 15.10.2021. par 4.ceturksni.

87. Ja pašnodarbinātais nav iesniedzis apliecinājumu – VSAA aprēķina minimālās VSAOI un līdz 20.03.2022. paziņo VID-am.

88. Ja iesniedzis apliecinājumu – 10% no faktiskajiem ienākumiem.

89. Ja VID konstatē nepatiesas ziņas, maksā +0.05%, +soda naudu.

81. Aģentūra atbilstoši pašnodarbinātā faktiski veiktajām obligātajām iemaksām pensiju apdrošināšanai, **reģistrē personas obligāto iemaksu objektu pensiju apdrošināšanai un pensijas kapitālu.**

# Minimālais obligāto iemaksu objekts, tā noteikšana 2022.g.

*Grozījumi likuma «Par valsts sociālo apdrošināšanu» 20.<sup>4</sup> pantā*

*(3<sup>1</sup>) Ja pašnodarbinātajam obligātās iemaksas par kalendāra gadu veiktas no mazāka ienākuma nekā 12 minimālās mēneša darba algas, pašnodarbinātais veic minimālās obligātās iemaksas 10% valsts pensiju apdrošināšanai no ienākuma (MUN maksātājs – no apgrozījuma) un minimālā obligāto iemaksu objekta starpības.*

*(3<sup>2</sup>) Ja pašnodarbinātais, kurš vienlaikus nav darba ņēmējs, prognozē, ka viņa ienākums ... nerasnīgs minimālo obligāto iemaksu objektu ceturksnī, viņš **iesniedz VID apliecinājumu** par nākamā ceturkšņa plānotajiem ienākumiem līdz ceturksnim sekojošā mēneša **17. datumam vai vienlaikus ar saimnieciskās darbības reģistrēšanu, vai 15 dienu laikā pēc darba ņēmēja statusa zaudēšanas ... līdz 17. janvārim var iesniegt ... par kalendāra gadā plānotajiem ienākumiem.***

***Nav iesniedzis apliecinājumu** - VSAA aprēķina minimālās obligātās iemaksas ...*

***Ir iesniedzis apliecinājumu** ... veic obligātās iemaksas saskaņā ar 14. un 14.<sup>1</sup> pantu (no faktiskajiem ienākumiem!).*

## VSAOI objekts un maksāšana pašnodarbinātajiem

Iesniedz ziņojumu EDS 1 x cet. – līdz 17.04., 17.07., 17.10., 17.01.

Maksā vienotajā nodokļu kontā - līdz 23.04., 23.07., 23.10., 23.01.

Pašnodarbinātā obligāto iemaksu objektā netiek ietverts valsts atbalsts lauksaimniecībai vai ES atbalsts lauksaimniecībai un lauku attīstībai un vienreizējā dotācija bezdarbniekiem biznesa plāna īstenošanai *VSA likuma 14.p.(2<sup>1</sup>)*

Nemaksā, ja **sasniegts vecums, kas dod tiesības saņemt valsts vecuma pensiju, piešķirta valsts vecuma pensija (t.sk. priekšlaicīgi), I vai II gr. invalīdi** par ienākumu no pašas saražotās produkcijas, sava nekustamā īpašuma apsaimniekošanas, autoratlīdzības - *VSA likuma 14.p. (2), 6.p. (7., 11., 13.)*

~~Par ienākumiem no lauksaimnieciskās ražošanas obligātās iemaksas 5% aprēķina 1x gadā, un maksā līdz nākamā gada 23. aprīlim (21.p. 3.<sup>4</sup>d.)\*~~

Pašnodarbinātie ir sociāli apdrošināti, ja faktiski ir veiktas sociālās apdrošināšanas iemaksas – *VSA likuma 5.p. (5)*

*\* Zaudēja spēku ar 1.07.2021.!*

# VSAOI pašnodarbinātajiem 2021.gada 2.pusgadā

Pašnodarbināto VSAOI sastāv no 2 daļām:

- 1) pilnā apmērā (31,07%) no brīvi izraudzītiem ienākumiem  $\geq 500$  eiro mēnesī;
- 2) no pārējiem ienākumiem - **10%** obligātās iemaksas pensiju apdrošināšanai.
  - no ienākumiem, kuri attiecīgajā mēnesī  $> 500$  eiro;
  - no faktiskajiem ienākumiem, ja ienākumi mēnesī  $< 500$  eiro.

~~Ja ienākumi  $< 50$  eiro, iemaksas pensiju apdrošināšanai neveic.\*~~

| Ienākums mēnesī (piemēri)           | 100 €        | 500 €         | 1000 €                          | 10 000 €                            |
|-------------------------------------|--------------|---------------|---------------------------------|-------------------------------------|
| VSAOI pilnā apmērā (31,07%)         | 0            | 155.35        | 155.35                          | 155.35                              |
| Papildu VSAOI 10% pensijai          | 10           | 0             | $(1000 - 500) \times 10\% = 50$ | $(10\,000 - 500) \times 10\% = 950$ |
| <b>Kopā VSAOI 2021.g. 2.pg., €</b>  | <b>10.00</b> | <b>155.35</b> | <b>205.35</b>                   | <b>1105.35</b>                      |
| <i>Kopā VSAOI 2021.g.1.pg., €</i>   | <i>5.00</i>  | <i>155.35</i> | <i>180.35</i>                   | <i>630.35</i>                       |
| <i>Palielinājums 2.pg./1.pg., €</i> | <i>+5.00</i> | <i>0</i>      | <i>+25.00</i>                   | <i>+475.00</i>                      |

\* Zaudēja spēku ar 1.07.2021.!

## VSAOI aprēķina piemērs 2021.gada 2.pusgadā (1)

| Rādītājs                                                             | jūlijs | augusts | septembris | Kopā<br>3.ceturksnī |
|----------------------------------------------------------------------|--------|---------|------------|---------------------|
| Ienākums                                                             | 0      | 0       | 10 500     | <b>10 500</b>       |
| Ienākums, no kura maksā<br>VSAOI pilnā apmērā<br>(vismaz no 500 EUR) | 0      | 0       | 500        | <b>500</b>          |
| VSAOI pilnā apmērā,<br>31,07%                                        | 0      | 0       | 155,35     | <b>155,35</b>       |
| Ienākums, no kura maksā<br>10% pensiju<br>apdrošināšanai             | 0      | 0       | 10 000     | <b>10 000</b>       |
| VSAOI 10% pensijai                                                   | 0      | 0       | 1000       | <b>1000</b>         |
| Kopā VSAOI                                                           | 0      | 0       | 1155,35    | <b>1155,35</b>      |

*Apdrošināšanas stāžs - 1 mēnesis (visi apdrošināšanas veidi pašnodarbinātajam)!*

## VSAOI aprēķina piemērs 2021.gada 2.pusgadā (2)

| Rādītājs                                                             | jūlijs | augusts | septembris | Kopā<br>3.ceturksnī |
|----------------------------------------------------------------------|--------|---------|------------|---------------------|
| Ienākums                                                             | 200    | 300     | 600        | <b>1100</b>         |
| Ienākums, no kura maksā<br>VSAOI pilnā apmērā<br>(vismaz no 500 EUR) | 0      | 0       | 500        | <b>500</b>          |
| VSAOI pilnā apmērā,<br>31,07%                                        | 0      | 0       | 155,35     | <b>155,35</b>       |
| Ienākums, no kura maksā<br>10% pensiju<br>apdrošināšanai             | 200    | 300     | 100        | <b>600</b>          |
| VSAOI 10% pensijai                                                   | 20     | 30      | 10         | <b>60</b>           |
| Kopā VSAOI                                                           | 20     | 30      | 165,35     | <b>215,35</b>       |

*Apdrošināšanas stāžs vecuma pensijai – 3 mēneši,  
pārējiem apdrošināšanas veidiem – 1 mēnesis!*

# Lauksaimnieku iemaksas pensiju apdrošināšanai 1x gadā

*Grozījumi likumā «Par valsts sociālo apdrošināšanu, 14.<sup>1</sup> pants - jauns*

- (1) Pašnodarbinātie, kuru ienākumi mēnesī < minimālo mēneša darba algu, reizi ceturksnī veic obligātās iemaksas valsts pensiju apdrošināšanai 10% no ienākuma.*
- (2) ... ienākumi mēnesī ≥ minimālo mēneša darba algu, papildus ... 10% no brīvi izraudzītā obligāto iemaksu objekta un faktisko ienākumu starpības.*
- (3) Pašnodarbinātie **no lauksaimnieciskās ražošanas ienākuma obligātās iemaksas 10% pensiju apdrošināšanai par gadu** aprēķina no gada brīvi izraudzīto obligāto iemaksu objekta kopsummas un gada faktiskā ienākuma starpības.*
- (4) **LAD līdz 1. decembrim sniedz VSAA informāciju par LAD maksājumu saņēmēju** datubāzē iekļautajām fiziskajām personām, ZS, ZvS, IK un **IU**, kas kārtējā gadā ir saņēmumu valsts un ES atbalstu lauksaimniecībai un lauku attīstībai.*
- (5) VSAA atbilstoši pašnodarbinātā faktiski veiktajām obligātajām iemaksām pensiju apdrošināšanai, piemērojot obligāto iemaksu likmi pensiju apdrošināšanai saskaņā ar 18. panta 2. daļā noteikto\* (2021.g. 23.91%), reģistrē personas obligāto iemaksu objektu pensiju apdrošināšanai un pensijas kapitālu.*
- (6) ... obligātās iemaksas valsts pensiju apdrošināšanai neveido personas fondēto pensijas kapitālu.*

*\*18.p. (2) Obligāto iemaksu likmi obligāti sociāli apdrošināmajām personām un tās sadalījumu pa sociālās apdrošināšanas veidiem nosaka Ministru kabinets.*

## Iemaksu veikšanas termiņi

20.<sup>4</sup> p. (9) Darba devējam ir pienākums līdz trešā mēneša 23. datumam no paziņojuma saņemšanas dienas veikt minimālās obligātās iemaksas par darba ņēmējiem. Pašnodarbinātajam ir tiesības līdz trešā mēneša 23. datumam no paziņojuma saņemšanas dienas veikt minimālo obligāto iemaksu avansa maksājumu. ***Pašnodarbinātajam ir pienākums katru gadu līdz 23. jūnijam veikt minimālās obligātās iemaksas par iepriekšējo kalendāra gadu.***

21. p. (3) Pašnodarbinātais veic obligātās iemaksas līdz ceturksnim sekojošā mēneša 23.datumam.

***(3<sup>2</sup>) Pašnodarbinātais šā likuma 14.<sup>1</sup> panta trešajā daļā minētās obligātās iemaksas no lauksaimnieciskās ražošanas ienākuma par gadu veic līdz nākamā gada 23. janvārim.***

## Ziņojums par obligātajām iemaksām

23.p. (2) Pašnodarbinātajiem ... ir pienākums līdz ceturksnim sekojošā mēneša 17. datumam iesniegt VID-am ziņojumu par obligāto iemaksu objektu un obligātajām iemaksām MK noteiktajā kārtībā.

*(2<sup>2</sup>) Pašnodarbinātajam **par gada lauksaimnieciskās ražošanas ienākumu ir pienākums iesniegt VID-am ziņojumu par obligāto iemaksu objektu un obligātajām iemaksām līdz nākamā gada 17. janvārim**, aizpildot ceturtā ceturkšņa ziņojumu par obligāto iemaksu objektu un obligātajām iemaksām.*

*Pārejas noteikumi*

**94. Līdz 2022. gada 1. februārim pašnodarbinātajam ir tiesības precizēt ziņojumu par obligāto iemaksu objektu un obligātajām iemaksām no lauksaimnieciskās ražošanas ienākuma par periodu no 2021. gada 1. jūlija līdz 2021. gada 30. septembrim.**

# Maksimālās iemaksas, pabalstu aprēķins

*Grozījumi likumā «Par valsts sociālo apdrošināšanu» - steidzami*

Aizstāt 14. panta 5. daļā skaitli “62 800” ar skaitli “78 100”.\*

- 2022.-2024.gadam
- VSAA dati - gada kopējais veicamo iemaksu objekts par 2020.g.
  - > 62800 eiro - 5863 personas;
  - > 78100 eiro - 2971 personas.

Papildināt 20.<sup>4</sup> pantu:

*(12) Aprēķinot vidējo apdrošināšanas iemaksu algu darba ņēmējam, par kuru ir jāveic VSAOI no minimālā obligāto iemaksu objekta, **VSAA ņem vērā minimālo obligāto iemaksu objektu, kāds sociālās apdrošināšanas informācijas sistēmā ir aprēķināts un reģistrēts dienā, kad VSA pabalsts vai atlīdzība tiek piešķirta. Pabalsts vai atlīdzība netiek pārrēķināta, ja, veicot minimālā obligāto iemaksu objekta aprēķinu vai pārrēķinu, mainās minimālā obligāto iemaksu objekta apmērs.***

- Pabalsta aprēķināšanai ņem vērā 12 kalendāro mēnešu vidējo apdrošināšanas iemaksu algu, šo periodu beidzot 2 kalendāros mēnešus pirms mēneša, kurā iestāties apdrošināšanas gadījums → faktiskā alga < pabalstu
- Ja pēc gada pārrēķina veidosies minimālo iemaksu pārmaxa – pabalstu nepārrēķinās!

# ZS īpašnieks – pašnodarbinātais vai darba ņēmējs

- 1) ZS īpašnieks (fiziskā persona) slēdz darba līgumu atbilstoši Darba likumam ar savu ZS (juridiskā persona) - **VSAOI no darba samaksas – jāveic minimālās sociālās iemaksas!**

*Grozījumi 25.10.2018 VSA likumā **darba ņēmējs**: (t) ZS, ZvS īpašnieks, kas ir darba tiesiskajās attiecībās ar savu saimniecību;*

- 2) iecelts pārvaldnieks, nosakot viņam darba samaksu - VSAOI jāmaksā par pārvaldnieku no viņa darba samaksas – **jāveic minimālās sociālās iemaksas!**
- 3) īpašnieks nav darba attiecībās ar savu saimniecību un nav iecelts pārvaldnieks, ZS īpašniekam obligāti **VSAOI kā pašnodarbinātajam – var iesniegt apliecinājumu!**

***Darba likuma 148.p. 1.d. .... ievērojot darba drošības un veselības aizsardzības principus, ...., darba laika ilgums netiek mērīts vai iepriekš noteikts vai to var noteikt paši darbinieki. Minētajos gadījumos nav jāveic darba laika uzskaitē.***

Pēc darba līguma noslēgšanas ZS īpašniekam ir divējāds statuss:

- **darbinieks**, kas saņem darba samaksu, un
- **īpašnieks**, kuram ir tiesības gūto peļņu izmantot arī personīgajām vajadzībām.
  - ZS (IIN) – nav papildu nodokļi, nedrīkst saimnieciskās darbības izdevumos;
  - ZS (UIN) – aprēķina papildu ienākuma nodokli (IIN, sākot ar 2018.g. peļņu - UIN)

# **Secinājumi**

## **Minimālās obligātās iemaksas**

- 1) Jāmaksā par katru darbaņēmēju (arī ZS īpašnieku – darbinieku), ja nav kāds izņēmums, vai paralēlas darba attiecības;
- 2) Jāmaksā arī, ja darbinieks strādā uz nepilnu slodzi;
- 3) Proporcināli kalendāra dienām rēķina, ja bezalgas atvaļinājumā, slimības lapa, pārtrauktas darba attiecības u.c. līkumā noteiktajos gadījumos;
- 4) Pašnodarbinātajam iespēja nemaksāt, ja paralēli nav darba attiecību, iesniedz VID apliecinājumu → maksā no faktiskajiem ienākumiem;

## **Pensiju apdrošināšana lauksaimniekiem**

- 1) 10% rēķina no gada ienākuma (mīnus objekts, par kuru samaksāts pilnā apmērā) → iegūst 12 mēnešu apdrošināšanas stāžu pensijām;
- 2) Citi apdrošināšanas veidi → ja maksā pilno VSAOI likmi no minimālās algas;
- 3) Līdz 2022.gada 1.februārim precizē ziņojumu par 2021.gada 3.ceturksni.

***Paldies par uzmanību!  
Veiksmi! Izturību! Veselību!***